
‘We gaven voedselbanken een duwtje in de rug’ 
 

Veel inwoners van de Drechtsteden komen in de knel door de coronacrisis. De Sociale 

Dienst Drechtsteden biedt waar mogelijk ondersteuning. In een serie artikelen laten we 

zien hóé. Dit vijfde artikel draait om de voedselbanken in de Drechtsteden. Zij vreesden 

door de corona-uitbraak een tekort aan voedsel en vrijwilligers. De sociale dienst bood 

de voedselbanken hulp aan – onder meer financieel. 

 

‘Het klinkt misschien wat vreemd dat wij voedselbanken willen ondersteunen’, zegt 

Khadija el Hajri, senior beleidsadviseur bij de Sociale Dienst Drechtsteden. ‘Wij zijn 

immers geen opdrachtgever van hen. Maar aan de andere kant hebben we wél al jaren 

een goede relatie met ze. En we zien hun grote belang voor sociale minima. Als wij de 

voedselbanken geen duwtje in de rug geven wanneer zij tegenwind hebben, en als zij 

daardoor geen gratis voedselpakketten meer kunnen uitdelen, dan komen honderden 

gezinnen ernstig in de problemen.’  

Khadija verwijst naar de visie van de sociale dienst. ‘We willen dat alle inwoners van de 

Drechtsteden volwaardig kunnen leven, ongeacht hun financiële situatie. Bij zo’n 

volwaardig leven hoort dat je genoeg te eten en drinken hebt.’ 

 

Vragen naar knelpunten 

Boven de voedselbanken in de Drechtsteden pakten zich al donkere wolken samen 

voordat de intelligente lockdown begon. ‘Met die lockdown in het verschiet, ging de 

bevolking massaal hamsteren’, vertelt Khadija. ‘Supermarkten hielden daardoor veel 

minder voedingsmiddelen over dan normaal. En dus konden ze lang niet zoveel 

overgebleven voedingsmiddelen weggeven. Terwijl de voedselbanken het daar wel voor 

een heel groot deel van moeten hebben.’ Een ander probleem betrof de vrijwilligers. ‘Zij 

zijn de drijvende kracht achter voedselbanken, maar nu vielen veel van hen weg. 

Doordat ze ziek werden of doordat ze bang waren ziek te worden. Veel van hen waren 

namelijk al gepensioneerd; ze waren deel van de risicogroep die van het kabinet beter 

thuis kon blijven.’   

 

Toen de Sociale Dienst Drechtsteden hoorde dat sommige voedselbanken in Nederland 

het zó lastig hadden dat ze tijdelijk dicht moesten, wilde ze de voedselbanken in de 

Drechtsteden voor dat lot behoeden. Deze hulp zou binnen het regionale minimabeleid 

kunnen vallen – Khadija’s expertisegebied als adviseur. ‘Maar dat moest wel goed 

worden afgestemd met de lokale gemeenten. Gelukkig reageerden die allemaal 

enthousiast.’ Na die reacties nam ze contact op met elk van de zeven voedselbanken. 

‘“Hoe gaat het bij jullie?”, vroeg ik hen. “En is er iets wat wij als sociale dienst voor 

jullie kunnen doen?”’ Khadija luisterde naar knelpunten en dacht mee over oplossingen. 

‘Zo boden we onze vervoersvoorziening aan. En hielpen we voedselbanken aan nieuwe 

vrijwilligers via de vrijwilligersinitiatieven uit ons netwerk.’ 

 

Zeer professioneel werken 

Khadija sprak onder meer Matthijs van Muijen, voorzitter van Voedselbank Dordrecht. 

Met honderdzestig vrijwilligers, een zevenkoppig bestuur en een teamleider voor elk van 

de zes uitgiftepunten is deze voedselbank de grootste van de regio. ‘Er komen elke 

week zo’n vierhonderd klanten bij ons langs’, zegt hij. ‘Elk van hen krijgt een pakket 

waarmee ze die hele week vooruit kunnen.’ Dat gebeurt sinds de corona-uitbraak anders 



dan voorheen, aldus de voorzitter. ‘Vroeger gingen klanten zélf langs de bakken. Daar 

pakten ze dan bijvoorbeeld vlees, fruit en salades naar keuze uit. Nu hebben we alles 

voorverpakt in tasjes, klaar om mee te nemen. Hierdoor zijn ze zo kort mogelijk in de 

ruimte, allemaal op anderhalve meter afstand van elkaar, en raken ze zo min mogelijk 

aan.’ 

  

Er zijn nog meer veranderingen, vertelt Matthijs. ‘Als er veel klanten tegelijk zijn, moeten 

sommige nu wat langer buiten wachten: anders wordt het uitgiftepunt te vol. En om 

diezelfde reden staan er minder vrijwilligers op zo’n punt.’ Andere aanpassingen zijn wat 

minder zichtbaar voor de klant. ‘Zo stopten de meeste teamleiders tijdelijk met werken, 

omdat ze tot een risicogroep behoorden of ouder waren dan 70 jaar. We vonden 

anderen bereid om hun rol tijdens deze crisis over te nemen; van restaurant- en 

supermarktmedewerkers tot Rode Kruis-vrijwilligers. Zij moesten ingewerkt worden, 

want waren niet eerder bij een voedselbank actief geweest. Wel had een aantal al 

ervaring met voedselveiligheid, zoals een slager en een Horeca-docent.’  

 

Naast voedselveiligheid zijn teamleiders ook verantwoordelijk voor de gezondheid van 

medewerkers, vrachtbrieven en de samenstelling van tachtig voedselpakketten per dag. 

‘Best spannend om dat bij nieuwe mensen neer te leggen. Maar het gaat uitstekend. Het 

inwerkproces verliep soepel, ook dankzij instructiefilmpjes, en hun inzet was top. We 

werken hier allemaal onbetaald, maar heel professioneel; dáár is niets aan veranderd.’  

 

Meedenken over hulp 

Zit Voedselbank Dordrecht erg in de knel door corona? Matthijs: ‘Aan het begin van 

deze crisis vreesden we dat we een serieus tekort zouden krijgen aan voedsel, 

vrijwilligers of geld.’ Met Khadija besprak Voedselbank Dordrecht zelfs de mogelijkheid 

van financiële steun vanuit de Sociale Dienst Drechtsteden. ‘Zij stelde een 

supermarktbon van 25 euro voor. Per klant, per week, zolang het nodig was. Dat leek 

ons een fantastisch idee. En het is nog altijd fijn te weten dat die mogelijkheid er is. 

Maar we hebben de bonnen gelukkig nooit nodig gehad.’ De reden: ‘De samenleving 

heeft het fantastisch opgepakt. Veel inwoners van Dordrecht meldden zich spontaan aan 

om te helpen, er popten lokale initiatieven op om voedsel in te zamelen en er kwamen 

extra donaties binnen. Daardoor kunnen we nog altijd op volle kracht door.’  

 

‘Ik vroeg elke voedselbank of ze open stond voor financiële hulp van de sociale dienst én 

hoe ze die dan het liefst zouden ontvangen’, vertelt Khadija. ‘Allemaal reageerden ze 

enthousiast op dat aanbod. Maar zelfs weken na de corona-uitbraak had nog niemand er 

gebruik van gemaakt.’ Wel gaven ze aan hoe hulp er idealiter uit zou zien, mocht de 

nood aan de man komen. ‘De voorkeuren verschilden. Dordrecht koos voor een bon van 

25 euro, door klanten zelf uit te geven in normale supermarkten. Maar Alblasserdam 

dacht aan een gedeeltelijke aanvulling van de voedselpakketten. Zwijndrecht zag meer in 

een bon die alleen geschikt was voor een super zonder alcohol en sigaretten. En 

Sliedrecht kreeg liever geld om zélf ontbrekende producten te kopen bij de groothandel. 

Dat zou voordeliger zijn en meer garantie geven op echt noodzakelijke producten.’ 

 

  



Op het hart drukken 

‘De voedselbanken houden zich knap staande’, zegt Khadija. ‘Dankzij goed bestuur, 

onder andere. Maar ook dankzij de drive van gemeenten, inwoners en vrijwilligers om de 

allerarmsten niet in de steek te laten.’ Matthijs voelt die betrokkenheid ook. ‘En ik maak 

me zorgen’, vertelt hij. ‘Er zijn op dit moment ongeveer vierhonderd gezinnen die 

aankloppen bij onze Voedselbank. Maar er zijn ook mensen die er géén gebruik van 

maken, terwijl ze die hulp wel nodig hebben. Je zou verwachten dat meer mensen hun 

baan verliezen. Of dat zzp’ers geen inkomen meer hebben. Toch zien we weinig nieuwe 

aanmeldingen bij de voedselbanken ten opzichte van vorig jaar rond deze tijd.’ 

 

Hoe dat komt? Matthijs: ‘Misschien valt het mee of denken sommige mensen dat 

voedselbanken dicht zijn. Zulke geruchten circuleren op social media. Ook moet je, om 

klant te worden van onze voedselbank, een intake doen bij één van 25 maatschappelijke 

instellingen in Dordrecht – van het Leger des Heils tot een wijkteam. Sommige van deze 

intermediairs zijn wél dicht door corona.’ Voedselbank Dordrecht heeft de instellingen 

die nog open zijn inmiddels op het hart gedrukt om inwoners goed te informeren. ‘Het is 

belangrijk dat mensen weten dat wij er voor hen zijn. Diezelfde boodschap hebben we 

via lokale media verspreid. Via AD De Dordtenaar, bijvoorbeeld, maar ook via RTV 

Dordrecht.’ 

 

Samen vooruitkomen 

‘Misschien weten inwoners inderdaad de weg niet te vinden’, zegt Khadija. ‘Maar het 

kan ook een kwestie van schaamte zijn. Van werkende mensen is bekend dat zij veel 

schroom voelen om gebruik te maken van maatschappelijke ondersteuning. Zij lossen 

hun problemen graag zelf op.’ Toch is het belangrijk dat zij over die schaamte heen 

stappen, benadrukt ze. ‘Samenleven doen we met z’n allen. We moeten elkaar helpen 

waar mogelijk en hulp accepteren  waar nodig. Dan kunnen we elke crisis aan.’ 

 


